
Protokół zdalnego posiedzenia 

Wydziałowej Komisji Jakości Kształcenia 

w dniu 13.05.2021 r.

1. Przewodniczący Komisji prof. R. Bania otworzył posiedzenie. Kworum zostało stwierdzone.

2. Sprawa przyjęcia protokołów z posiedzeń WKJK w dniach: 4.03., 8.03. oraz 22.04.2021 r.

Nikt z Członków Komisji nie zgłosił uwag do treści protokołów. 

Przewodniczący Komisji zarządził głosowanie. Protokoły przyjęto jednogłośnie.

3. Opinia w sprawie zmian w programach studiów:

3.1. kierunek: International and Political Studies - studia I stopnia, profil ogólnoakademicki

dr hab. Michał Kobierecki, Pełnomocnik Dziekana ds. kierunku International and Political Studies:

poinformował,  że  trzeba  było  zdywersyfikować  program  kierunku  a  jednocześnie  trzeba  było

trzymać się dopuszczalnej ilości zmian do 30 %. W ostatniej siatce efekty uczenia się pochodziły z

2019  r.  Te  z  2018  r.  były  bardziej  poprawne  Musiał  nastąpić  problem  w  kwestii  wysyłania

załączników. Teraz jako pełnomocnik ds. kierunku wziął efekty uczenia się z 2018 r. Pracował też

nad zróżnicowaniem opisów. Szczególną kwestię zwrócił na zawody, które można wykonywać po

ukończeniu studiów. Pracował nad wynikami analizy rynków pracy. 

Na 2 st. wcześniej pojawiała się koncepcja połączenia dwóch przedmiotów „International conflicts

and security” i „Influence, persuasion, manipulation and coercion” - prowadzący te zajęcia prosili,

aby wrócić do pierwotnej wersji.

Prodziekan ds.  studenckich dr Agata Włodarska-Frykowska: zwróciła uwagę, że w dokumencie

należy usunąć nawiasy i to co jest w nawiasach, np. „(profil)”, „(początek obowiązywania)”.

Prodziekan  ds.  Nauczania,  dr  hab.  Andrzej  Dubicki,  prof.  UŁ: zwróciła  uwagę,  że  tylko  dla

dawnych roczników jest na filologii kierunek studiów o nazwie „Dziennikarstwo i komunikacja

społeczna”,  a  dla  nowych  roczników  o  nazwie  „Dziennikarstwo,  media  i  projektowanie

komunikacji”. 



Przewodniczący Komisji Profesor R. Bania: podzielił się refleksją, iż na historii jest realizowana

specjalność  „Dyplomacja  polityczna”  i  czy  należałoby  to  wskazać  w  programach  na  obu

wydziałach?

Zastępca Przewodniczącego Komisji prof. dr hab. Alicja Stępień-Kuczyńska: wyraziła przekonanie,

że kierunek na tamtym wydziale powinien wskazywać przedmioty WSMiP, ponieważ nasz wydział

i kierunki istnieje od 20 lat, chocć teraz powinno to być obustronne.

Przewodniczący Komisji Profesor R. Bania: wskazał własne uwagi co do treści proponowanego 
programu:

- w punkcie pierwszym jest tekst składany kursywą, a wszędzie jest prostym krojem czcionki,

- w punkcie pierwszym do sformułowania „umiejętności i kompetencji”, należy dodać słowo 
„społecznych”,

- dalej powinno być określenie „w ramach pięciu specjalności”, a nie „specjalizacji”,

- w punkcie szóstym – jest tylko „kształcenie umiejętności”, a co z wiedzą i kompetencjami?,

- w punkcie ósmym – styl językowy w ostatnim akapicie należałoby poprawić, bo sformułowania 
wydają się mało czytelne.

Zastępca  Przewodniczącego Komisji  prof.  dr  hab.  Alicja  Stępień-Kuczyńska:  zauważyła,  że  na

Komisji  Jakości  Kształcenia  powinniśmy  zajmować  się  przede  wszystkim  kwestiami

merytorycznymi, a nie stylistycznymi, ponieważ ta kwestia powinna być w gestii pełnomocników

kierunkowych.  Ponadto,  nie  powinno  być,  że  każdy  indywidualnie  rozmawia  z  Panią  zastępcą

dyrektora Centrum Obsługi Studentów i Doktorantów, która udziela informacji.

Przewodniczący  Komisji  Profesor  R.  Bania:  zauważył  ponadto,  że  w  tekście  znajduje  się

sformułowanie „matura”, a w sensie prawnym nie ma „matury”, tylko jest „egzamin dojrzałości”. 

Prodziekan ds. studenckich dr Agata Włodarska-Frykowska: zaproponowała „egzamin maturalny”.

Przewodniczący Komisji Profesor R. Bania: zwrócił uwagę na to, że w punkcie siedemnastym jest

błędnie  podana  nazwa  zarządzenia  Rektora.  Wyraził  też  wątpliwość  i  pytanie  do  Członków

Komisji,  w odniesieniu do tego punktu mówiącego o sposobach weryfikacji, czy nie należałoby

wymienić wszystkich form weryfikacji (zaliczenia, egzaminy itd.) oraz dopisać, że jedną  z nich jest

też praca dyplomowa?



dr  hab.  Katarzyna  Dośpiał-Borysiak,  Pełnomocnik  Dziekana  ds.  kierunku  studiów  Politologia

zauważyła, że można je wymienić, ale jako pełnomocnicy kierunków nie chcą powielać zapisów z

innych dokumentów.

Komisja uznała, aby nie dopisywać sformułowania „praca dyplomowa”.

Zastępca  Przewodniczącego  Komisji  prof.  dr  hab.  Alicja  Stępień-Kuczyńska:  nadmieniła,  że

pełnomocnicy  kierunków  powinni  się  spotkać  ze  sobą  i  formuła  programów  powinna  być

ujednolicona.

Prodziekan ds. Nauczania, dr hab. Andrzej Dubicki, prof. UŁ:  poinformował, że to, co zostanie

teraz ustalone w trakcie posiedzenia Komisji, zostanie wprowadzone do innych programów, jako

ujednolicenie formy.

Przewodniczący Komisji zarządził głosowanie.

Rekomendacja Komisji:

W  drodze  głosowania  Komisja  przyjęła  dokumenty  po  uwzględnieniu  przez  pełnomocnika  

ds.  kierunku  uwag,  zastrzeżeń  Komisji,  a  więc  po  zmianach  w  proponowanych  wersjach

programów.

Ponadto komisja wnioskuje o ujednolicenie schematu wypowiedzi w tych dokumentach.

Do Członów Komisji,  mają  one  dotrzeć  w  formie  ujednoliconej  do  poniedziałku  w godzinach

popołudniowych. 

3.2. Kierunek: International and Political Studies - studia II stopnia, profil ogólnoakademicki

Komisja zaproponowała zmianę przymiotnika w nazwie przedmiotu z „politological” na „political”.

Pozostałe uwagi Komisji dotyczące pierwszego stopnia, odnoszą się też do drugiego stopnia, 
konieczne jest ich uwzględnienie również na tym stopniu.

Przewodniczący Komisji zarządził głosowanie.



Rekomendacja Komisji:

W  drodze  głosowania  Komisja  przyjęła  dokumenty  po  uwzględnieniu  przez  pełnomocnika  

ds.  kierunku  uwag,  zastrzeżeń  Komisji,  a  więc  po  zmianach  w  proponowanych  wersjach

programów.

Ponadto komisja wnioskuje o ujednolicenie schematu wypowiedzi w tych dokumentach.

Do  Członów  Komisji,  mają  one dotrzeć w  formie  ujednoliconej  do  poniedziałku  w  godzinach

popołudniowych. 

3.3. Kierunek: Międzynarodowe studia kulturowe - studia I stopnia, profil praktyczny

dr hab.  Maria Łukowska,  prof.  UŁ,  Pełnomocnik Dziekana ds.  kierunku Międzynarodowe studia

kulturowe: poinformowała Komisję, że nie może wprowadzać zmian,  ponieważ wykorzystała limit

30% zmian, gdyż musiała zwiększyć ilość praktyk na rok bieżący.

Prodziekan ds. studenckich dr Agata Włodarska-Frykowska: zaproponowała, że efektów kształcenia

nie można zmienić, bo jest to ograniczenie 30%, ale można skoncentrować się na treści. 

Wskazała następujące uwagi co do treści programu kierunku MSK:

-  punkt  1 podaje,  że student „łączy wiedzę m.in.  z  ekonomii”,  ale  w punkcie 10 ekonomia nie

występuje, nie została wymieniona,

- podane jest określenie „pedagog”, ale aby nim być, trzeba skończyć pedagogikę. Nasz wydział nie

kształci pedagogów,

- punkt 8 nie został „wyczyszczony”,

- student ma 6 miesięcy praktyk ciągłych do zaliczenia w 4 semestrze studiów.  Jest dużo zajęć w

tym 4 semestrze. Studenci mają wtedy problem z zaliczeniem praktyk, ponieważ nie ma instytucji,

które ich niejako obowiązkowo przyjmują. Dostrzega to jako bardzo duży problem,

- plan stworzenia nowego kierunku o profilu ogólnoakademickim nie zwalnia Wydziału z dbania o

właściwy kształt bieżącego programu o profilu praktycznym. 



Zastępca  Przewodniczącego  Komisji  prof.  dr  hab.  Alicja  Stępień-Kuczyńska:  przypomniała,  że

Komisja może się ustosunkować, ale do proponowanych rozwiązań. Pewne rozwiązania są przyjęte

przez Uniwersytet i warto by było, aby pełnomocnik kierunku dowiedział się o nich, chociażby po

to, aby zwiększyć pewność podejmowanych decyzji. 

Przewodniczący Komisji  Profesor  R.  Bania:  zauważył,  że  ponieważ rozwiązanie  to dotyczyłoby

studentów z  nowej  rekrutacji,  należałoby  umożliwić  im zaliczenie  tak  dużej  ilości  praktyk  w 4

semestrze, poprzez odpowiednie ułożenie planu zajęć.

Zastępca  Przewodniczącego  Komisji  prof.  dr  hab.  Alicja  Stępień-Kuczyńska:  wskazała,  że  na

innych uczelniach jest tak, że to wydział odpowiada za zorganizowanie listy miejsc praktyk  i tak

powinno być też u nas.

Prodziekan  ds.  studenckich  dr  Agata  Włodarska-Frykowska: potwierdziła,  że  z  przepisów  jasno

wynika, że obowiązek zorganizowania praktyk jest po stronie uczelni.

Przewodniczący  Komisji  Profesor  R.  Bania:  przypomniał,  że  istnieje  Rada  Społeczna  i  można

skorzystać z jej wsparcia.

dr  hab.  Maria Łukowska,  prof.  UŁ,  Pełnomocnik Dziekana ds.  kierunku Międzynarodowe studia

kulturowe: poinformowała, że w zeszłym roku nie było wyliczeń godzinowych (720 h) co do praktyk

studenckich.

Komisja zauważyła, że  jej zdaniem  z obowiązujących przepisów wynika, że  ta liczba ilości godzin

praktyk 720 obowiązuje również dla aktualnego drugiego roku studiów MSK profil praktyczny, ale

postanowiła  skonsultować  się  z  Centrum  Obsługi  Studenta  w  celu  uzyskania  potwierdzenia  i

wytycznych.



W trakcie trwania posiedzenia Komisja otrzymała informację z  Centrum Obsługi Studenta,  że nie

ma konieczności rozciągać praktyk zawodowych w ilości godzin 720 dla aktualnego drugiego roku

studiów MSK profil praktyczny.

Przewodniczący Komisji zarządził głosowanie.

Rekomendacja Komisji:

W  drodze  głosowania  Komisja  przyjęła  dokumenty  po  uwzględnieniu  przez  pełnomocnika  

ds.  kierunku  uwag,  zastrzeżeń  Komisji,  a  więc  po  zmianach  w  proponowanych  wersjach

programów.

Ponadto komisja wnioskuje o ujednolicenie schematu wypowiedzi w tych dokumentach.

Do  Członów  Komisji,  mają  one dotrzeć w  formie  ujednoliconej  do  poniedziałku  w  godzinach

popołudniowych. 

3.4. Kierunek: Politologia - studia I i II stopnia, profil ogólnoakademicki

dr  hab.  Katarzyna  Dośpiał-Borysiak,  Pełnomocnik  Dziekana  ds.  kierunku  studiów  Politologia:

rozpoczęła omawiać I i II stopień kierunku łącznie, ponieważ kwestie są zbieżne. Poinformowała

Komisję, że pogrupowała opisy kierunków w bardziej spójne kategorie odnoszące się do wiedzy czy

metodologii, a także pod kątem poinformowania studenta z jakimi treściami spotka się na studiach.

Kosmetyczne  zmiany  zostały  naniesione,  tj. wyrównanie  jednej  z  kwestii,  ponieważ  program

komputerowy Ecxel  coś  źle  policzył,  ale  jest  już  w porządku.  W  kwestii dyscyplin:  pojawia  się

problem 4%, więc jeśli będzie rekomendacja aby dołączyć do wiodącej dyscypliny (bo jest poniżej

5%) to jako pełnomocnik ds. kierunku tak zrobi. Zwróciła się do Komisji z pytaniem, czy wymagane

jest uwzględnienie w tym dokumencie specjalności?

Przewodniczący  Komisji  Profesor  R.  Bania:   odpowiedział,  aby programy  specjalności  nie

uwzględniać w tym dokumencie, ponieważ sprawa ta jest w gestii wydziału. Ponadto, zauważył, że

ewentualna zmiana w nich skutkowałaby koniecznością glosowania w Senacie UŁ.



Prodziekan ds. studenckich dr Agata Włodarska-Frykowska: potwierdziła, że nie było dotąd  takiej

potrzeby załączania programów specjalności. Nie ma potrzeby zmieniania specjalności przez Senat

UŁ, ponieważ jest to w gestii Wydziałów UŁ. 

Przewodniczący Komisji zarządził głosowanie.

Rekomendacja Komisji:

W drodze głosowania Komisja przyjęła dokumenty w formie przedstawionej.

3.5. Kierunek: Stosunki międzynarodowe I i II stopień

Wcześniejsze zmiany i uwagi Komisji zostały uwzględnione przez pełnomocnika kierunku.

Przewodniczący Komisji zarządził głosowanie.

Rekomendacja Komisji:

W drodze głosowania Komisja przyjęła dokumenty.

Ponadto komisja wnioskuje o ujednolicenie schematu wypowiedzi w tych dokumentach.

Do  Członów  Komisji,  mają  one  dotrzeć  w  formie  ujednoliconej  do  poniedziałku  w  godzinach

popołudniowych. 

4. Sprawa tytułów prac dyplomowych

Wątpliwości  Komisji  wzbudził  tytuł  pracy  pisanej  w  ramach  programu  Gemma  w  brzmieniu:  

(...)  21  century (and  after).  Komisja  jako  zmianę  tej  części  tytułu  pracy  zaproponowała:  

(…) in the early 21st century. 



Zastępca  Przewodniczącego  Komisji  prof.  dr  hab.  Alicja  Stępień-Kuczyńska:  ponieważ  w

przypadku  programu  Gemma  członkami  komisji  dyplomowych  są  osoby  spoza  Wydziału,

zaproponowała, aby przewodniczącym komisji dyplomowej był jeden z dziekanów WSMiP, po to,

aby Wydział miał kontrolę nad rzeczami, za które odpowiada.

Komisja odniosła się do pozostałych propozycji tytułów prac dyplomowych. Nikt z Członków Komisji

nie zgłosił do nich uwag.

Przewodniczący Komisji zarządził głosowanie.

Rekomendacja Komisji:

W drodze głosowania Komisja przyjęła proponowane tytuły prac dyplomowych.

5. Komisja ustaliła termin kolejnego posiedzenia Komisji na dzień 27 maja g. 10:00.

6. Przewodniczący Komisji prof. R. Bania zamyka posiedzenie.


